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Mai számunkból: 

Bulganyin válaszolt Eisenhowernek 
(2. oldal) 

Kulturális és művészeti életünk előtt álló 
adatokról nyilatkozott a népművelési miniszter 

(2. oldal) 

A betakarítás és a vetés 
(Cs. J.) Az elmúlt gazdasági év még a legtapasztal-

tabb gazdák számára is igen komoly iskola volt. Bebi-
zonyosodott ismét, hogy az őszi gabona termeléshez 
nemcsak szerencse kell — mint ahogy ezt még ma is 
sokan mondják —, hanem okvetlenül szükséges a leg-
korábbi vetés. Azoknak az egyéni gazdáiknak, termelő-
szövetkezeteknek, akik tavaly már szeptemberben, ok-
tóberben elvetettek, a rossz időjárás ellenére is jó kö-
zepes gabonatermésük lett a nyáron. Ahol viszont sa-
ját hibából, vagy a sok eső miat t k i futot tak az időből 
a vetéssel, a terület jó részén tönkrement, kifagyott a 
termés. Emiatt az elmúlt tavaszon a szegedi járás terü-
letén is több ezer hold őszi kalászost kellett kiszántani, 
s a lehetőségeik szerint a kiesést tavaszi kapásvetemé-
nyekkel pótolni. 

Hasznosítanunk kell azt a drága "tandíjat*, me-
lyet ezekért a tanulságokért f izettünk az idén. Most 
már benne vagyunk az időben, vessünk tehát mindenütt 
a már szabaddá tett földeken. Ezzel egy időben tel jes 
erővel kell folytatnunk a kukoricatörést, a napraforgó 
betakarítást, a cukorrépa-, burgonyaszedést is, hogy a 
traktorok szünet nélkül szánthassanak, a lehetőségek-
hez képest, váltott műszakban. Semmi biztosítékunk 
sincs arra, hogy nem lesz ismét olyan esős őszünk, mint 
tavaly volt. 

A sokféle őszi féladat közepette különösein terme-
lőszövetkezeteinkben fennáll annak a veszélye, hogy 
kapkodás szervezetlenség üti fel a fejét , s ebből komoly 
károk származhatnak. Ezek elkerülése végett okvetle-
nül szükséges, hogy termelőszövetkezeteink vezetői meg 
ezekben a napokban, az őszi munkák időre való elvég-
zésére jó kampány-terveket készítsenek. Ezekben a 
tervekben számba kell venni a rendelkezésre álló erő-
ket, s az elvégzendő feladatokat, s meghatározni az időt, 
hogy a különböző munkacsapatok mikor, hol, mit csi-
nálnak. Ugyancsak fontos, hogy ezeket a feladatterve-
ket jól ismerjék már előre a gépállomások vezetői is, 
mert teljesítésük nem kis mértékben múlik a gépállo-
mások dolgozóin is. Ezzel e lkerülhet jük a gépállomás 
és a szövetkezet közötti súrlódásokat, s rendjén, szer-
vezetten haladhat a munka. 

A legfontosabb tennivalóink közé tartozik most az 
őszi kalászosok vetőmagjainak tökéletes előkészítése is. 
Az idei esős tavasz és a nyá r eleje igen nagy befolyás-
sal volt a gabonavetőmagok minőségére. Az eddigi pró-
bacsíráztatások tapasztalatai azt muta t j ák , hogy a 
búza a rozs. de különösen az őszi á rpa csíraképessége a 
legtöbb helyen nem kielégítő. Az ilyen magot vétek 
lenne a földbe tenni. Fontos tehát, hogy minden ter-
melő. mielőtt a vetéshez kezdene, feltétlenül végezzen 
csírázási prpbát. Ha gyenge a csírázási eredmény, ki 
kell cserélni a magot. A végső esetben, ha cserére nem 
lenne mód. a szokásosnál többet kell elvetnünk. 

A másik igen fontos dolog a vetőmag tisztítása és 
csávázása. A csávázást a múlt évben nagyon sok Sze-
ged környéki községben elhanyagolták. Ennek az lett a 
következménye, hogy az idei gabonatermésünknek 
mintegy 20 százaléka volt erősen fertőzött kőüszöggel, s 
ez nagyon lerontotta a gabona minőségét és csökken-
tette a terméseredményeket is. Tanácsaink és a községi 
mezőgazdászok feladata most, hogy mindenütt , ahol 
csak szükségét lá t ják ennek, a csávázáshoz legjobban 
megfelelő vegyi anyaggal az' egyéni gazdák, s a terme-
lőszövetkezetek számára egyaránt csávázási bemutatót 
tartsanak. A tavalyi tapasztalatok ugyanis azt muta t ják , 
hogy ahol nem mulasztották el ugyan a csávázást, de 
mer t nem megfelelő anyagokkal, s módszerekkel csá-
váztak, a csávázás eredménytelen lett. A helyes mód-
szerek gyakorlati ismertetése u tán a községi mezőgaz-
dászok megkövetelhetik, s meg is kell követelniök, a 
helyes módszerek alkalmazását. 

Jövő esztendei gabonatermésünk sorsa nem kis 
mértékben azon múlik: hogyan, milyen ta la jba vetet-
tünk. Ha jól gazdálkodunk az idővel — ehhez minden 
feltétel megvan — az összes bevetésre váró földjeinken 
a legfejlettebb agrotechnika szabályainak megfelelően 
el tudjuk végezni a vetést. Az a követelmény többek 
között, hogy jól megszántott, ülepedett, morzsalékos ta-
la jba kerüljön a mag. Arra viszont nem lesz, sőt már 
sincs elegendő idő. hogy megvár juk a most még talpon 
lévő kukoricák földjeinek szántás után való természe-
tes megülepedését. Ne sa jná l juk hát gabonaföldjeinktől 
a hengert, a simítót, a fogast. 

Azért, hogy Szeged és a járás dolgozó parasztsága, 
a termelőszövetkezetek minden őszi fe ladat tal időben 
és jól elkészülhessenek, a tanácsok, s a községi, illetve 
kerületi pártszervezetek mellett igen sokat tehetnek és 
kell is tenniök a mezőgazdasági állandó bizottságoknak 
és a termelési bizottságoknak is. A termelési és az ál-
landó bizottságok tagjainak módjuk van ahhoz, hogy 
gazdagyűléseken, vagy akár esti beszélgetések alkal-
mával is hasznos tanácsokat, s jó módszereket ad janak 
gazdatársaiknak a vetéshez. 

Különös figyelemmel kell lenni most a betakar í -
tás és a vetés idején az igauzsora megelőzésére is. Szá-
mos tapasztalat van ugyanis arról, hogy nagyon sok ló-
tartó egyéni gazda rendszeresen t raktorral szántat ja 
saját földjét, ugyanakkor fogata 300, sőt 400 fo r in t í r t 
fogattal nem rendelkező kisparasztoknak szánt. Az 
ilyen esetek megelőzése érdekében fontos, hogy gépál-
lomásaink az őszi szántási szerződések kötésekor a ter-
melőszövetkezetek után elsősorban az igaerővel nem 
rende'kező gazdiktól vál la ' janak munkát . Ezzel etejét 
vehet jük annak a hibának, bogy a néhány ho'das kis-
és s+egé.nvrarnszVk zöme e1 késsen a ve'éssel. 

Százféle munkánk gondunk fe ' a - ' a ' rnk van most, 
s hogy mindent s'keresen a legjobb tudásunkkal végez-
zünk el országunk, népünk k ívánja a mezőgazd=ság 
dolgozóitól, s k ívánja második ötéves tervünk teljesí-
tése. egyre szépülő jövőnk is. Ez pedig minden fárad-
ságot megér. 

Vetik a9 őszi Italásxoaohat 
a kiskundorozsmai József Attila 

Tsz-ben 
A kiskundorozsmai József 

Attila Termelőszövetkezet tag-
jai jól felkészültek az őszi ve-
tésre. A Dorozsmai Gépállo-
más szorgalmas traktoristáinak 
segítségével földjeik legnagyobb 
részén már befejezték az őszi 
vetőszántást, s már a vetést is 
megkezdték. A hét első napjai-
ban elvetettek 8 hold rozsot és 
5 hold takarmány-keveréket, s 

rövidesen földbe teszik a2 őszi 
árpát is. A József Attila Tsz de-
rék tagjaitól nagyon sok egyé-
nileg dolgozó paraszt példát ve-
bet, mert mint a jelenlegi ta-
pasztalatok mutatják, a szegedi 
járás különben igen szorgalmas 
egyéni parasztsága most kissé 
lemaradt a szövetkezetek mö-
gött az őszi vetési munkák vég-
zésével. 

Tanácstag választás lesz 
több szegedi választóneriiletben 

Uj üvegházak építését kezdték meg 
a Felszabadulás Termelőszövetkezetben 
A baktói Felszabadulás 

melőszövctkezet Algyői út 
letti gazdaságában (volt Alkot-
mány Tsz) hozzá kezdtek a na-

Ter- jelentős összegű állami hitelt is 
mel- kaptak, azonban az építkezés 

költségeinek jelentősebb részét 
saját erejükből fedezik. Az épít-

pokban egy 272 négyzetméter kezési munkálatok még csak 
nagyságú területen fekvő 3 
üvegházból és egy kezelőházból 
álló kertészeti primőr termelés-
hez szükséges épület komplexum 
megépítéséhez. Az előzetes ter-
vek szerint az üvegházak felépí-
tése mintegy 250 ezer forintjá-
ba kerül a szövetkezet tagságá-
nak, A tervek végrehajtásához 

most kezdődtek, de rövid időn 
belül nagy lendülettel haladnak 
majd előre, mert legkésőbb de-
cember 15-re az épületeknek ké-
szen kell állniok, hogy a tsz 
kertészei a korai zöldségfélék 
hajtatását időben megkezdhes-
sék. 

Eredményes kísérletek kukoricával 

Szeptember 16-ra, vasárnap-
ra új választást tűztek ki Sze-
ged Megyei Jogú Város több 
választókerületében. A válasz-
táson a Hazafias Népfront je-
löltjei indulnak. A 134-es vá-
lasztókerület jelültje Kormos 
Lajos színművész (szavazóhelyi-
ség: Szabadság téri óvoda). Ke-
rületi tanácstagokat a követke-
ző választókerületekben válasz-
tanak újra: az I. kerület 4-cs 
sorszámú választókerületének je-
löltje Havalccz Istvánné vál-
lalatvezető, (szavazóhelyiség: 
Horváth Mihály utcai MS7.T 
székház), a 20-as sorszámú vá-
lasztókerület jelöltje Szabados 
IstváOné közalkalmazott, (sza-
vazóhelyiség: Bécsi krt. 23.), a 
37-es sorszámú választókerület 

jelöltje Thurza Mihólvné ház-
tartásbeli, (szavazóhelyiség: Mé-
rey utcai Általános Iskola), A 
III. kerület 10-es számú válasz-
tókerületének jelültje Szabados 
István alkalmazott, (szavazóhe-
lyiség: Kálvária téri Üttörőház-
ban), a 4 l-es választókerület je-
löltje Tóth Imre jsz-tag, (szava-
zóhelyiség: Szabadság téri óvo-
da). 

A választás mindegyik szava-
zóhclyiségnél reggel 7 órakot 
kezdődik és este 8 órakor ér 
véget. Ezúton is kérik a válasz-
tó polgárokat, hogy szavazatai-
kat lehetőleg a kora délelőtti 
órákban adják le, a szavazás 
könnyebb lebonyolítása érdeké-
ben; 

Szép lucernama^íermés 
A baktói Felszabadulás Ter-

melőszövetkezet tagjai a tavasz-
szal mintegy 15 mázsányi első-
osztályú lucernamag termelését 
vállalták szerződésben. Lucerna 
vetéseiket jól ápolták a nyár 
idején, s lényegesen nagyobb 
termés lett, mint amilyenre ere-
detileg számoltak. A jó termés-
kilátásoknak megfelelően meg-
nagyobbították a lucernamag-
fogó területeket is. Ennek ered-
ményeként a szerződésben vál-
lalt 15 mázsányi kifogástalan 
minőségű lucemamag helyett 
most mintegy 80 mázsa lucerna-
magot takarítanak be. A szö-
vetkezet vezetősége, s a tagság 

Még a tavasszal hírt adott a gyobb a terméshozam a szege-
„Déhnagyarország" arról, hogy di sárga-lófogú kukoricáénál, 
több szegedi termelőszövetkezet- Ez a kísérlet a Felszabadulás 
ben kisebb-nagyobb területiken Tsz tagjai és a környékbeli 
különböző kukoricafajtákkal tor- egyéni gazdákat is megtanította ^ y határozott, hogy a szerző-

arra, hogy ha ésszel él a ter-
melő, aszályos, vagy vizes idő-
ben is lehet jó kukorica ter-
mése. 

melési kísérletek kezdődtek. Kí-
sérletként vetettek martonvúsá-
ri 5-ös, óvári 5-ös, amerikai 
hibrid és szegedi sárga-lófogú 
kukorica fajtákat. A Felszaba-
dulás Termelőszövetkezet kí-
sérleti tábláiról már két 5 hol-
das parcella termését betakarí-
tották. A martonvásári 5-ös ku-
korica fajta katasztrális holdan-
kint 26 mázsás termést adott, 
az óvári 5-ös viszont ugyan-
azon a talajon, ugyanolyan ápo-
lás mellett csak 24 mázsával fi-
zetett. Az amerikai hidrid-ku-
korica az összes kukorica fajták 
közül legjobban bírta a száraz-
ságot. Ma is olyan ez a kuko-
rica, mintha augusztusban nem 
is lett volna aszály, haragos 
zöldek a levelek, még most is 
fejlődnek a csövek, rövid időn 
belül nem is várható e kukori-
ca fajta termésének beérése. A 
tsz tagjai megállapították, hogy 
ez a kukoricafajta rendkívül 
nagy ellenálló képességgel bír 
nemcsak az aszállyal szemben, 
de a sok esővel és a magas víz-
állással szemben is. Most még 
az dönti el, hogy a jövő évek-
ben termelik-e majd nagyban 
ezt a kukoricafajtát, hogy 
mennyi lesz mázsánkint a csut-
ka súlya és mennyivel lesz na-

désben vállalt' kötelezettségek 
teljesítésén túl megmaradó lu-

con egyéni gazdák és más ter-
melőszövetkezetek számára el-
adja. Luccrnamagot bárki movt 
is korlátlan mennyiségben kap-
hat a szövetkezetben. Ugyan-
csak szépen van most eladó lu-
cernamag az Alkotmány Ter-
melőszövetkezetben is, mely 
nemrégen a tagságúnak közös 
elhatározásából egyesült a Fel-
szabadulás Tsz-el. 

A F'clszabadulás Tsz példájá-
ból most mindenki láthatja: 
mennyire kifizetődő a lucerna-
mag termelése. A tsz tagjai most 
a lucernamag terméstöbblet 
árából egy szép, új tehergépko-
csit vásárolnak majd. Van a 
szövetkezetnek igen nagymeny-
nyiségű . vörösheremagja is, 
melybőt szintén több mázsát 
értékesítenek majd a nagyszá-

cernamag-készletet szabadpia- mú vevőközönség közölt 

Vitaülést rendezett a Történelmi Társulat 
Délalföldi Csoportja 

Elmarad a Lili bárónő 
mai bemutatója 

A színház igazgatósága sa j 7 

nálattal közli, hogy Pethrs 
Ferenc hangszálmegbetege-
dése miatt a Lili bárónő be-
mutatójá t szeptember 20-ára, 
csütörtök estére kellett ha-
lasztania. A szeptember J5-I 
bemutatóra váltott jegyek ér-
vényesek szeptember 20 ra, a 
16-i, vasárnap est! jegyek pe-
dig szeptember 22-ére, szom-
batra. Az Ady-béríők előadá-
sát a következő plakátokon 
közlik. A I l c f fmann meséi 
szerda esti előadása műsoron 
marad. 

Közel kétszázötven főnyi 
•közönség részvételével ren-
dezte meg tegnap délelőtt vi-
taülését a Magyar Történel-
mi Társulat Délalföldi Cso-
por t ja és a Városi Tanács 
oktatási osztálya az Egyetemi 
és Főiskolai Diákkluibban. A 
vitaülésen a -Magyar törté-
net tudomány és oktatás idő-
szerű kérdéseiről* Karácsonyi 
Béla elvtárs, egyetemi docens 
tartott bevezető előadást. 

Bevezető szavai u tán arról 
beszélt, hogy valamennyi 
szaktudományág közül a tör-
ténet tudomány művelőit ma-
rasztalja el legjobban ma a 
közvélemény. Nem kis mér -
tékben az önhittség járul t 
hozzá ahhoz — folytat ta —, 
hogy 

a kezdeti eredményeket 
nem tudtuk továbbfejlesz-
teni, 

hogy a marxizmus—leniniz-
mus elméletének alkotó al-
kalmazása helyett gyakran a 
vulgarizálás, a sematizálás 
mocsarába fullasztottuk, 
dogmává mereví tet tük a 
klasszikusok gazdag és mély-
ségesen igaz gondolatikin-
cseit. 

A továbbiakban Karácso-
nyi elvtárs arról beszélt, hogy 
a történészek is megkezdték 
a maguk területén nemzet-
közi elszigeteltségünk fe 'szá-
molását, ma jd arról szólt, 
hogy a vidéki egyetemeken a 
történelmi tanszékek még ma 
is gyenge dotációban része-
sülnek a fővárosiakhoz mér -
ten. Befejezésül kifejezésre 
jut tat ta , hegy 

minden objektív és szub-
jektív előfeltétel a történé-
szek rendelkezésére áll ah-
hoz, hogy az alkotó mar-
xista történetírás jogaiba 
visszaállitoák és visszasze-
rezzék e tudományág csor-

bítat lan hitelét. 
Karácsonyi Béla elvtárs be-

vezető előadása után Vass 
Károly pécsi főiskolai tanár 
a történettanítás helyzetéről 
tartott vitaindító előadást. 
Hangsúlyozta, hogy a törté-
net taní tásnak döntő szerepe 
van a politikai élet megítélé-
sében. A világnézet megis-
merése mellett a tanulók 
számára élményt kell jelen-
teniük a történettanítási 
óráknak, amelyeknek egy-
a rán t hatniok kel j az érzel-
mekre és az akarat ra . A to-
vábbiakban arról beszélt, 
hogy 

színvonalas marxis ta törté-
net tudomány nélkül nincs 
történettanítás. 

Ezután a szervezési kérdések-
ről beszélt, ma jd a módszer-
tani problémákról szólva el-
mondta, hogy nagyon szegé-
nyes a módszertani irodal-
munk. Hangsúlyozta, hogy 
káros vélemény az, hogy a 
módszertan nem tudomány. 
Szólt még a tanítástervezet 
problémáiról is, végül azzal 
fejezte be vitaelőadását, hegy 
a történészeknek meg kell 
mutatniok a fejlődés egész-
séges út já t , s ebben a mun-
kában segítsenek minél töb-
ben a történelem-szakos kö-
zépiskolai tanárok is. 

Ezután Mérey Gyula kan-
didátus tartotta meg vi tain-
dító előadását. Bevezetőben 
beszélt a történész aktíva 
szerepéről, eddigi és a jövő-
beni munkásságáról. Előadá-
sában kifejtette, mi 'yen ká-
rokat okozott a dogmatizmus 
és a szektar 'anizmus a tör-
ténettudományban. s hogy 

sokszor bonyolult történel-
mi jelenségeket az alapos 
elemzés helyett leegyszerű-
sítettek. 

Elmondta, hogy történettaní-, 

tásunkban fekete-fehér ala-
pon ábrázolták Hunyadit, 
Bethlent, s nemegyszer Kos-
suthot is. Ugyanakkor Szé-
chenyi, Deák, Batthyány és 
Szemere kívülrekedt a hala-
dás táborából. Mérey elvtárs 
elmondta, hogy Sztálin két 
utolsó műve dogmatikus ha-
tással volt a történészekre, 
majd hangsúlyozta, hogy a 
pártosságot sokan szubjékti-
vista módon értelmezték. Ért-
nek kapcsán Mérey elvtárs 
bírálta a maga tudományos 
munkásságát is. Végül a ma-
gyar munkásmozgalom kiala-
kulását tárgyaló eddigi mun-
kák hibájáról és tévedéseiről 
szólt. Elmondta a történész 
aktíva javaslatit , többek kö-
zött azt, hogy 

ú j r a művelni kell a törté-
neti essay-t és más törté-
neti munkákat , valamint 
létre kell hozni a levéltári 
törvénytervezetet és ren-
dezni kell a vidéki egyete-
mek káderproblémáit is. 
Mérey elvtárs előadása 

után a vitaülést szünet kö-
vette, ma jd u tána hozzászó-
lások következtek. A vitában 
hozzászóltak: Berky Imre, Vfa-
csay Lajos, Lévay Béla, G -
day Kálmán, Huszka László, 
Fitz Zoltán, Márton Imre, 
Garai Lajos, Gyání Inu . 
Szakmáry Gyula, Zsilá'r M -
hály, Maday Pál és Suki B : ' - . 

A Magyar Történlemi Tár-
sulat Délalföldi Csoport . 
eredményes v: faülést rend e-
zett, amelyet a jövőben 
folytatásnak kell követni 
— mondta Eperjessv Kálmr n 
fő'skolai tanár, a vitaülés el-
nöke. 

Karácsonyi Béla docens vi-
taindító előadását a nagy ér-
deklődésre való tekintettel 
egyik közeli számunkban 
részletesen közüljük} 


